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Välkommen till 

Kvinnliga Akademikers Förening! 
 

 

Kvinnliga Akademikers Förening, KAF, är en politiskt och religiöst obunden, 

ideell förening för kvinnor som avlagt akademisk grundexamen. Föreningen 

grundades år 1904 och var till en början en kamporganisation för kvinnors rätt 

till högre tjänster och lika lön. Krav som fortfarande är aktuella. Våra nuvarande 

mål är 

 

 

 arbeta för att tillvarata kvinnliga akademikers intressen 

 

 främja tillvaratagandet av kvinnliga akademikers kompetens och 

yrkesskicklighet på alla plan inom samhällsutvecklingenver, såväl lokalt 

som i rikssammanhang 

 

 verka för förståelse och vänskap mellan kvinnliga akademiker i alla länder 

 

 främja internationellt samarbete 

 

 

 

Mer information om KAF finns på föreningens hemsida 

www.kvinnligaakademiker.se eller på Facebook 

https://www.facebook.com/pages/KAF-Kvinnliga-Akademikers-

F%C3%B6rening/1612577605649282?fref=ts  

Där finns också information om medlemskap och kretsarnas aktuella program. 

 

 

 

Riksstyrelsen:   kontakt@kvinnligaakademiker.se 

Skånekretsen:   skane@kvinnligaakademiker.se 

Stockholmskretsen:   stockholm@kvinnligaakademiker.se 

Umeåkretsen:  umea@kvinnligaakademiker.se 

Uppsalakretsen – UKAF:  uppsala@kvinnligaakademiker.se 

Västra kretsen:   vastra_kretsen@kvinnligaakademiker.se 

http://www.kvinnligaakademiker.se/
https://www.facebook.com/pages/KAF-Kvinnliga-Akademikers-F%C3%B6rening/1612577605649282?fref=ts
https://www.facebook.com/pages/KAF-Kvinnliga-Akademikers-F%C3%B6rening/1612577605649282?fref=ts
mailto:kontakt@kvinnligaakademiker.se
mailto:skane@kvinnligaakademiker.se
mailto:stockholm@kvinnligaakademiker.se
mailto:umea@kvinnligaakademiker.se
mailto:uppsala@kvinnligaakademiker.se
mailto:vastra_kretsen@kvinnligaakademiker.se
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KAF:s nya ordförande har ordet! 

 
Kvinnliga akademikers förening är idag viktigare än någonsin. De flesta 

studenter är kvinnor samtidigt som villkoren för kvinnliga akademiker i 

yrkeslivet är sämre än männens. KAF har en viktig roll att fylla i ett samhälle 

där kvinnliga akademikers vardag är tuffare än männens och där klyftan mellan 

kvinnliga och manliga akademikers situation blir allt större. 

 

I kretsarnas verksamhet bedrivs viktigt arbete med olika fokus; allt från möten 

med ukrainska kvinnor till bokcirklar och seminarieserier om spännande frågor. 

Det är ett gott arbete ni alla gör. 

 

På den internationella arenan kommer KAF i år att bidra till planeringen av ett 

nytt nordiskt-baltiskt möte. Och på hemmafronten – nämligen i Karolina 

Widerströms våning – pågår under sommaren renovering för att göra köket mer 

ergonomiskt och lättare att använda. Det kommer att bli finfint. 

 

Tack alla KAF-kretsar och kretsmedlemmar för fin verksamhet under senaste 

året.  

 

Vi ses till hösten och tar nya tag. Glad och vilsam sommar! 

 

 

Git Claesson Pipping 
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KAF som övergripande nav i 

akademikerkvinnornas verksamhet 
 

Verksamhetsåret 2022 utgjorde mitt fjärde år som riksordförande. Vid årsmötet 

2023 var det dags att lämna över stafettpinnen till en ny ordförande.  

KAF har under dessa år genomgått flera oväntade prövningar som ingen i hela 

organisationen kunnat förutse eller greppa helt. Pandemin var förstås den allra 

svåraste. Vi behövde radikalt ändra vårt sätt att bedriva verksamhet. När vi inte 

kunde träffas fysiskt, som vi gjort i alla tider före pandemin, krävdes ett helt nytt 

kommunikationssätt – det digitala. Alla var inte så bekanta med datortekniken. 

Men jag tycker styrelsen hanterade mötena jättebra. Flera ledamöter tyckte t o m 

att det blev ett lyft när vi slapp långa och tröttande tågresor till sammanträdena 

och mötena blev kortare och mindre ”pratiga”. Vi fick s a s mer gjort! Men 

kanske förlorade vi i bristen på personligt engagemang för de frågor som låg, 

eller borde ligga, på bordet? 

Andra stora prövningar var rekryteringsfrågorna. Flera kretsar tappar 

medlemmar. Medlemsstocken minskar totalt och det blir svårt att hitta 

funktionärer till ansvarsposter. Samma personer stannar kvar av solidaritetsskäl 

för att det inte gått att hitta ny ordförande eller kassör. Vår demokrati, som vi är 

så stolta över annars löser inte detta, den kanske t o m försvårar. ”Vi har en 

alltför tungrodd organisation” hörs från ansvariga i våra valberedningar. Yngre 

akademiker attraheras inte av föreningsdemokrati, och kanske inte heller av våra 

mötesformer.  

Därtill har vår stolthet, stipendiefonderna, plötsligt blivit ett problemområde 

som behöver tas om hand. Fonderna krymper och ger inte så mycket avkastning 

som skulle behövas för utdelning vartannat år. 

  

Jag önskar förstås att den nya KAF-styrelsen har bättre kraft och förmåga att ta 

itu med ovan nämnda problem än vad jag själv hade.  

 

När vi nu blickar tillbaka på det senaste verksamhetsåret genom 

riksorganisationens och kretsarnas fina verksamhetsberättelser, som är fyllda av 

dokumenterad och spännande programverksamhet, så kan min inledning till 

detta medlemsblad upplevas som en ren anomali. Det går inte ihop: vi gör 

väldigt bra verksamhet men har ett allt svagare underlag för att bedriva den i 

nuvarande invanda former! 

 

Till sist vill jag av hela mitt hjärta önska KAFs ledning och dess ordförande Git 

Claesson Pipping lycka till med det viktiga arbetet för KAFs framtidsfrågor som 

organisation! 

 

Anne-Marie Morhed, Fd KAF-ordförande 
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Stipendium 

 

Nu är det dags att söka KAF: s stipendium från 

Karolina Widerströms Studie- och stipendiefond för 

år 2023! 

 
 

Stipendiet kan sökas av medlemmar för forskning eller fortsatt utbildning efter 

grundexamen. Enligt testators vilja skall naturvetare, särskilt medicinare, ha 

företräde. Ansökningstiden är 1 oktober - 1 november, 2023. Beslut fattas av 

KAF: s riksstyrelse i december, utdelning sker från början av år 2024. Mer 

information finns på KAF: s hemsida www.kvinnligaakademiker.se 

 

 

 

 

Riksföreningens styrelse 

http://www.kvinnligaakademiker.se/
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Tidigare stipendiat rapporterar 
 

Louise Lundborg – Karolina Widerström stipendiat 2019 

 

Dr Friedman presenterade på 1950-talet den första vetenskapliga utvärderingen 

av förlossningstid, i en sk ”labor curve”. Sammantaget skapades en norm där 1 

cm/h är att betrakta som normal progress och där den aktiva fasen startar vid 3 

cm cervixdilatation. När en förlossning går långsammare än förväntat beskrivs 

detta som ”långsam förlossning”. Behandling av långsam progress för att 

normalisera förlossningsprogressen har varit en bidragande orsak till ökad 

användning av tex värkstimulerande dropp och att andelen kejsarsnitt ökat i 

världen.  I kombination med den ökade säkerhetsfokusen i samband med 

födande har blicken riktats mot definitionen av normal förlossningstid under 

förlossning. Med tillgång till data på 360 000 kvinnor har vi i denna avhandling 

kunnat göra en aktuell beskrivning av förlossningstid i en svensk kontext, det är 

också den mest detaljerade databasen som finns i världen på just förlossningstid.  

 

Utförde fyra studier där samtliga studier utfördes med betoning på 

öppningsskedets aktiva fas. Resultaten visar att: 

 

 Öppningsskedets aktiva fas skiljer sig från partogrammets beskrivna 

tidsparameterar för progress och öppningstid. I linje med senaste 

forskningen kan man se en accelerering av progressen vid förlossningen 

först efter 5-6 cm cervixdilatation, vilket pekar mot att denna 

dilationsgrad är brytpunkten mellan latens och aktiv fas. Det är en stor 

spridning i populationen, kvinnorna öppnar sig både snabbare och 

långsammare än 1 cm/h. 

 

 Övervikt och obesitas påverkar förlossningstiden. Ålder är ytterligare en 

faktor som interagerar med BMI och som påverkar förlossningens längd. 

Kvinnor med obesitas har en signifikant längre förlossningstid under 

öppningsskedet, median; 30min, och 90th percentilen ca 1,5 h längre än 

normalviktiga.  

 

 Ökad förlossningstid under öppningsskedet är linjärt korrelerat med tid 

under utdrivningsskedet. Vår hypotes är att det ej är biologiskt förklarbart, 

utan detta relaterat till förlossningsvårdens normer med hög andel av 

onödiga medicinska interventioner och strikta generella riktlinjer kring 

handläggning av förlossning i relation till tid.  
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 Den kliniskt relevanta frågan är om det finns en tydlig brytpunkt för när 

förlossningstid blir farlig för barnet. Vi utvärderade öppningsskedets 

förlossningstid i relation till olika negativa neonatalt utfall, dvs hur 

påverkades det nyfödda barnets status av förlossningstid. Vi kunde se att 

det fanns en viss riskökning relaterat till längre förlossningstid, men 

framför allt att riskerna för att få sjukt barn var väldigt lågt och de 

sjukaste barnen fanns att finna i förlossningarna med kortare tid, dvs de 

visade tidiga signaler på att de var sjuka och kejsarsnitt utfördes för att 

hjälpa barnen ut snabbt.  

 

Sammantaget så har den kliniska implikationen kring förlossningstid för kvinnor 

med spontan start från detta projekt har resulterat i en förändrad riktlinje kring 

definitionen av aktiv fas vid spontan start i svensk kontext. Den nya definitionen 

av aktiv fas är numera följande: 

 

Regelbundna, smärtsamma sammandragningar i kombination med att 

modermunnen är öppen minst 5 cm. Länk till definitionen i sin helhet:  

https://storage.googleapis.com/barnmorskeforbundet-

se/uploads/2021/06/Nationell.Def_.Aktivfas.SBF_.SFOG_.pdf 

 

 

Louise Lundborg 

 

https://storage.googleapis.com/barnmorskeforbundet-se/uploads/2021/06/Nationell.Def_.Aktivfas.SBF_.SFOG_.pdf
https://storage.googleapis.com/barnmorskeforbundet-se/uploads/2021/06/Nationell.Def_.Aktivfas.SBF_.SFOG_.pdf
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Redaktionella bidrag 
 

Vi går samman kring mäns våld mot kvinnor 
 

I ett projekt, Göteborgs kvinnor i rörelse/r, inom Västra kretsen har närmare 20 

kvinnoorganisationer skrivit sin egen historia. Boken ”Att ge upp har inte 

övervägts” överlämnades till staden 8 mars 2021 vid Göteborgs 400 års 

jubileum och visade att kvinnor under 1900-talet gått samman över partigränser 

i en rad frågor. Vi försöker nu fortsätta genom att samlas kring mäns våld mot 

kvinnor och sexuella övergrepp. Kvinnostrejk är en ny grupp som tillkommit 

och givit ny synlighet och energi. Våren 2022 hade vi ett offentligt möte som tio 

organisationer stod bakom #metoo – vad händer sen? Vi går samman mot mäns 

våld och övergrepp mot kvinnor. Jämställdhetsmyndigheten och aktiva 

medverkade. Glitterfittan stod för musikinslag.  

 

Valrörelsen 2022 var en besvikelse 

då gängvåldet var det som togs upp – 

mycket lite sades om mäns våld mot 

kvinnor och barn. Aktuellt är 

nu ”Förslag till Göteborgs Stads plan 

för stadens arbete mot våld i nära 

relationer 2023–2026”. Där finns det 

ambitiösa målet ”att ingen ska 

utsättas för våld i nära relationer”. 

Ett strukturerat arbete ska ske – dock 

utan att nya resurser tillförs. Vi har 

nu möten och har tillsatt arbets- 

grupper för: boende, utbildning, 

opinionsbildning och politik. Vi 

behöver ta reda på hur läget 

verkligen är och utifrån det lyfta 

fram några tydliga krav och utforma 

en strategi för hur vi ska kunna 

påverka. – Om kvinnor från alla 

partier går samman bör vi ha makt 

att förändra. Till ett möte nu i mars 

inbjöd vi stadens kvinnojourer för att 

höra deras åsikter. Till nästa möte 

planerar vi att inbjuda föreningen 

Män, Kriscentrum för män i 

Göteborg och några fackliga  
 

 
 

  
 

nyckelpersoner – att ge upp har inte 

övervägts.
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Lästips – ny forskning: 

Maktordningar och motstånd. Forskarperspektiv på #metoo i Sverige 

Red. Hillevi Ganetz, Karin Hansson, Malin Sveningsson. Nordic Academic 

Press 2022.  Finns att ladda ner gratis som pdf på Diva. 

 

Kvinnors trygghet. Ett jämställt samhälle fyllt av våld. Jenny Westerstand, Sofia 

Strid, Astrid Carsbring och Hans Ekbrand. ROKS rapport 2022.  

Kan laddas ner från ROKS hemsida. ROKS rapport 2022. 

 

 

Lisbeth Stenberg 
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Samarbete Umeåkretsen och Umeå universitet 
 

Sommaren 2022 var det 40 år sedan Kvinnouniversitetet, den första svenska 

stora vetenskapliga konferensen om kvinnoforskning, arrangerades vid Umeå 

universitet. Ambitionen var att utveckla kunskap om kvinnoperspektivets 

betydelse för forskningen inom olika ämnen och att uppmärksamma kvinnliga 

forskares situation. Förra året var det också 20 år sedan de första doktoranderna 

antogs vid den tvärvetenskapliga Genusforskarskolan, vars syfte var att främja 

genusforskning vid Umeå universitet och några partnerhögskolor. Med 

anledning av dessa jubileer arrangerad Umeå-kretsen av KAF och Umeå 

Centrum för Genusstudier en temadag 9 juni 2022 under rubriken Från 

Kvinnouniversitet till Genusforskarskola. Vetenskap, patriarkat och makt.  

 

Programmet började med en kort beskrivning av ”Kvinnouniversitetets historia”, 

följt av ett samtal mellan Bodil Formark och Lena Eskilsson 

om ”Kvinnovetandets framväxt”. Därefter samtalade Eva Magnusson och Sara 

Edenheim kring frågan ”Vad är en kvinna? Några nedslag i historia och teori”. 

Förmiddagens program avslutades med att Ann Öhman och Kajsa Widegren 

diskuterade ”Makt och möjligheter i akademien”. Eftermiddagen presenterade 

20 år med Genusforskarskolan, aktuella projekt ”Från barnbokslitteratur till 

beskattningsrätt”. Dagen avslutades med ett alumnsamtal mellan Monica 

Christianson, Emil Marklund och Eva Silfver, ”Återblickar och 

framtidsspaningar” - samt posterpresentationer och trivsamt mingel.  

 

 

 

Lena Eskilsson 
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De första kvinnliga studenterna i Sverige 
 

Uppsala universitet var en trög och konservativ miljö, men sex kvinnor 

bröt igenom muren de första tre åren universitetet var öppet för kvinnor. 

Då kom Betty, Hildegard, Johanna, Charlotte, Cecilia och Elin. Betty blev 

läroverkslärare. Hildegard blev läkarassistent. Johanna undervisade i latin. 

Charlotte blev läkare. Cecilia blev godsägarfru. Elin dog endast 22 år 

gammal. Den första som kom var Betty Pettersson. Vem var hon, Sveriges 

första kvinnliga student? Bettys pappa var sadelmakare från Blekinge och 

mamman hade rötter i skånsk högre medelklass. Bettys mormor Benedicta 

rörde sig bland adliga familjer. På ett gods i Skåne, Vanås – arbetade Bettys 

morfar som inspektor. På det godset föddes Bettys mor, Carolina Kullberg. 

Vänskapen med de adliga familjerna påverkade Carolina som vuxen. Det 

gav återklang i Carolinas dotters liv. Det är sannolikt att Betty fick både 

psykologiskt och ekonomiskt stöd - från mormoderns och moderns gamla 

vänkrets. Säkert är att vänskapsbanden ledde till att Betty fick 

privatlärarjobb i flera adliga familjer, som ungt pedagogiskt stjärnskott. 

När Betty kom till Uppsala hösten 1872 från Gotland, hade hon redan lång 

erfarenhet som lärare. Våren 1875 fick hon ut en fil kand-examen. 

Folkbokföringen visar att hon kom till Uppsala tillsammans med sin yngre 

syster Hedvig. Betty kunde genomföra effektiva studier tack vare 

lillasyster Hedvigs trogna marktjänst. I ett brev till väninnan Elfrida 

sommaren 1871 beskriver Betty sig själv som ”den djärva Betty”. Jag har 

hittat andra dokument som tyder på att hon var kaxig och envis. Den 

tråkiga hörsägen som odlats om Betty, att ”hon var ful” tror jag ska tolkas 

som ren avundsjuka från manliga studenter. De hade säkert svårt att 

hantera att en kvinna, 34 år gammal, kom in på universitetet. Till råga på 

allt lyckades hon bra med sina studier! Hildegard Björck från Värmland, 

Bro/Säffle, kom våren 1873. Hon fick stipendium från systrarna Hierta. 

Sedan kom Johanna Lewysohn, dotter till Stockholms judiska rabbin. 

Endast 18 år gammal tog Johanna studentexamen, står det i dåtida 

dagspress!  

 

När jag grävde i arkiven efter dessa kvinnors historia väcktes känslor. Jag 

tyckte mig se lite av deras personlighet. Jag skrev sånger om kvinnornas 

livsöden. Sångerna fick bli en del av mitt föredrag vid UKAF:s 

seminarium– en del av det äreminne, som jag ville ge de okända 

pionjärerna. Tack UKAF för den inspiration jag fick från er, så jag vågade 

börja gräva i detta projekt!  

Signe Rudberg Selin (Journalist och sångpoet) 
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Om Betty Pettersson-jubileet och dess efterföljd 
 

Den 9 september 2022 firade Uppsala universitet att det var 150 år sedan Betty 

Petterson 1872 skrevs in som första kvinnliga student vid ett svenskt universitet. 

Jubileet var väl planerat med professor Esbjörn Larsson dekanus på fakulteten 

för utbildningsvetenskaper och professor Tora Holmberg, sociolog och vice 

rektor vid Uppsala universitet som de ansvariga. UKAF-medlemmen Signe 

Rudberg Selin framförde egna sångtexter (se separat artikel). 

På programmet stod också föreläsningar av forskare kunniga i utbildnings- och 

lärdomshistoria. Vi som var där fick veta mer om Betty Petterson som 

utbildningshistorisk pionjär (docent Johanna Ringarp), och om hur det kunde se 

ut vid Uppsala universitet då 1800-talet närmade sig sitt slut, med föreläsningar 

om genomströmningen och överliggare vid universitetet (docent Carl 

Frängsmyr), lärda kvinnors syn på vetenskaplig bildning för kvinnor (doktorand 

Rebecka Göransdotter). I den senare framåtblickande delen av programmet 

talades om kvinnors utbildningsstrategier idag (docent Ida Lidegran,) 

exemplifierat av kvinnor i fysik: då och nu (professor Anna Danielsson). Av 

föreläsningarna framkom att Gotland där Betty Pettersson bodde innan hon kom 

till Uppsala låg långt framme när det gäller flickors utbildning (doktorand Agnes 

Hamberger). Det kan man inte tro när man läser samtida nationsvisor skrivna av 

studenter från Gotlands nation! Unga studentskor tackade Betty Pettersson och 

andra kvinnor för att de banat vägen för dem. 

 

I samband med förberedelserna för jubileet framfördes från flera UKAF-

medlemmar önskemål om en staty eller annat offentligt konstverk till Betty 

Petterssons minne. På UKAFs årsmöte 2022 gavs styrelsen uppdraget att utreda 

frågan. Kontakter togs med kommunen och därifrån skickades frågan vidare till 

Uppsala museum och intendent Gunilla Stillström. En referensgrupp tillsattes 

där flera av UKAFs medlemmar finns med. Uppdraget har nu vidgats till att i 

flera steg hitta former för att uppmärksamma flera kvinnliga pionjärer inom 

olika verksamheter. Nu ska förslaget förankras hos kommunen. 

 

 

Stina Johansson 
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Ny bok om Karolina Widerström!  
 

Karolina Widerström är inte bara Sveriges första kvinnliga läkare. Hon tog 

också initiativet till Kvinnliga akademikers förening som bildades 1904.  

 

Karolina föddes i Helsingborg 1856 av 

föräldrar som satsade allt på yngsta 

dottern. Som 16-åring bestämde sig 

Karolina för att gå i faderns fotspår 

och bli sjukgymnast och 

gymnastiklärare. Föräldrarna följde 

med dottern till Gymnastiska 

centralinstitutet (GCI) i Stockholm där 

hon tog examen. Genom att ta 

anställning som gymnastiklärare på 

Wallinska skolan kunde Karolina 

sedan finansiera gymnasiestudier och 

studentexamen. Läkarutbildning blev 

nu målet, finansierad genom ett 

nyinrättat stipendium, och 1888 

utexaminerades Karolina som 

medicine licentiat från Karolinska 

institutet, en av de bästa i sin årskull.  

 

Hur hennes liv sedan artade sig i med- och motgång, på den egna 

läkarmottagningen, på resa och bland kamrater, kan du läsa i En Qvinna läkare! 

Doktor Karolina Widerström. Vi lär känna hennes stora nätverk och hennes 

kamp mot offentligt organiserad prostitution och all slags kvinnodiskriminering 

i politik, utbildning och arbetsliv. Karolina väjde inte för hetluften! 

 

Maria Aspman och Karolina Widerström – sambor i en gemensam våning som 

står kvar oförändrad – bildar nav i skildringen av det brusande liv som de 

rastlöst tog del av, och där framför allt Karolina blev känd och beundrad.  

 

Vi sex KAF-medlemmar som forskat och författat boken tror att alla KAFs 

medlemmar får glädje av fördjupad kunskap om syftet bakom KAF, och om vår 

gemensamma historia. Biografin passar ypperligt som utgångspunkt för en 

studiecirkel eller som inslag i en redan existerande bokklubb.  

 

En Qvinna läkare! Doktor Karolina Widerström utkom på Appell förlag och 

fick mycket fin kritik. Den kan beställas från varje nätbokhandel.   

 

Lisa Öberg, en av författarna 
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Skånekretsens Instagramkonto 
 

Tanken 

Idén kom från en tidigare edil på Studentskegården i Lund som under en period 

var ansluten till Skånekretsens styrelse. Hon påpekade att Instagram är bäst 

forum för att nå ut till yngre potentiella medlemmar. Vi startade den 1 september 

2019 i form av ett foto av Karolina Widerström och en uppmaning att söka 

Karolina Widerström-stipendiet. 
 

Viktigt med bra bilder 

Eftersom Instagram är helt och hållet 

bildbaserat, till skillnad från 

Facebook som i högre grad ger 

möjlighet till textbaserad 

kommunikation, behövde vi anpassa 

våra affischer. Vi använder oss av 

Canva, som ger möjlighet att genom 

en gratisprenumeration skapa 

affischer, broschyrer och bilder i 

olika format. Man kan till exempel 

skapa en affisch i PDF-format till sitt 

terminsprogram att skriva ut och 

sätta på en anslagstavla, och sedan 

göra en JPEG-version av samma 

affisch i Instagram-format. Det är 

enkelt att skapa nya affischer – man 

utgår helt enkelt från en kopia av en 

gammal affisch, och byter ut bilden 

samt ändrar texten. Att använda 

samma format skapar kontinuitet och 

gör oss lätt igenkännliga i flödet. 

Man kan använda en bild av 

föredragshållaren, eller något man 

hittat på internet, gärna humoristiskt 

(det gäller bara att ställa in 

bildsökningen så att man söker på 

upphovsrättsfria bilder). Canva har 

en funktion som gör att man kan 

använda en av färgerna som finns i 

bilden till texten, och sedan vid 

behov göra den mörkare eller 

ljusare. Detta gör det väldigt enkelt 

att göra en snygg affisch som sticker 

ut. Canva finns både som 

webbläsarversion och som app, och 

erbjuder en uppsjö av olika mallar 

som man kan anpassa efter eget 

behov. Enligt KAF:s grafiska profil 

ska vi i så stor utsträckning som 

möjligt använda typsnittet Verdana 

eller Frutiger. Dessa finns inte på 

Canva, 

men man kan hitta något liknande. 
 

 

 

 
PDF-version av en av Skånekretsens 

affischer, som sattes upp fysiskt. 

 

 
Instagramversion av samma affisch, 

till sociala medier. 
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Strategier 

När man väl har sitt foto eller sin affisch är det bara att lägga ut! Vi brukar 

skriva en kort kommentar till varje inlägg, oftast i form av en vänlig uppmaning 

att komma på nästa möte, eller en förhoppning om att ses. Vi försöker anlägga 

en vänlig men professionell ton. Vi lägger inte jättemycket krut på att få många 

följare. Ett undantag är när vi anordnar ett större seminarium och använder 

sociala medier som marknadsföring. Vi har då en extra omsorgsfullt utformad 

affisch, och lägger pengar på marknadsföringen så att den når fram till många 

människor. Vi använder oss också alltid av funktionen som postar på Instagram 

och Facebook samtidigt, så att Facebookföljarna får samma inlägg. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Framtiden 

Sociala medier och demografin förändras. Demografin på Facebook och 

Instagram överlappar till stor del, även om Instagram-användarna generellt är 

yngre. Twitter är populärt bland politiker och journalister, men är politiskt 

orienterat i högre grad än Instagram. I skrivande stund är Tiktok den mest 

populära plattformen, medan ingen minns Snapchat som var stort för några år 

sedan. Slutsatsen som vi i Skånekretsen drar av detta är att Facebook, med 

Instagram som komplement, fungerar bra för oss just nu. Förhoppningsvis får vi 

även i framtiden hjälp av studentskorna på Studentskegården att hålla oss à jour 

med vad som är nytt, och då kanske vi uppdaterar oss. 

 

Ingrid Lyberg 

 
Vi gjorde en kul affisch som vi satte upp 

på Studentskegården, så att studentskorna 

vet om att de kan följa oss. 
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Lunds studentskegårds 85-årsjubileum  
 

Den 23 september 1937 invigdes den nybyggda Studentskegården i Lund. 

Kronprinsessan Louise fägnade Lund med sin närvaro och studentskornas 

skyddsängel Asta Kihlbom hade en extra fin hatt. Hennes Kungliga Höghet hade 

varit behjälplig med insamlingen som gjorts för att skaffa medel till byggandet 

av detta välbehövliga hem för kvinnliga studenter. Asta Kihlbom var ordförande 

i Lunds Kvinnliga Studenters byggnadskommitté och var den som hade utsetts 

att sköta kontakterna med kronprinsessan. Eftersom Asta också grundade 

Skånekretsen av KAF år 1934, och många av kretsens medlemmar och 

styrelseledamöter har bott på Studentskegården, är banden starka mellan dessa 

Lundainstitutioner. 

Studentskor har i alla tider varit förtjusta i att ordna fest, och Studentskegårdens 

jubileum firas samvetsgrant vart femte år. Sist det var dags var den 24 september 

2022, och delar av Skånekretsens styrelse hade den stora glädjen att delta. 

Firandet var en riktig Lundafest, med uppträdanden av kören Korallerna samt 

orkestern Bleckhornen. Skånekretsens ordförande Ingrid Lyberg höll ett tal till 

studentskorna och tackade edilerna för inbjudan och för det fina kalaset. Solen 

sken och terrassen ut mot den vackra trädgården var prydd med färgglada 

vimplar och guldfärgade ballonger som bildade bokstäverna LSG. Nu väntar vi 

otåligt på nästa jubileum, år 2027!  

 

 

Skånekretsen 

 

 

     
 

Foton från Skånekretsen: Ingrid Lyberg håller tal, Helena Heyman, Kristina 

Hallind och Ingrid Klebäck lyssnar.
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Skånekretsens bokcirkel 2022 

 
Under året har vi inte kunnat träffas så ofta som vi önskat mycket beroende på 

rådande virussituation. Dock har de gånger vi kunnat ses varit oerhört givande 

med stimulerande samtal av de valda böckerna, liksom reflektioner kring 

samtida samhällsdebatter och hur dessa kan relateras till vår egen tid. Även 

under detta år har vi träffats på Marthas café beläget i Stadsbiblioteket – ett café 

som är väl besökt. Vi har fortsatt läst och läst om böcker av betydelsefulla 

kvinnor kring förra sekelskiftet, vilka i olika avseenden varit starka förebilder. 

Många av dessa har på olika sätt modigt banat nya vägar för kvinnor. Vid den 

första träffen diskuterade vi Elin Wägners bok Pennskaftet och Kata Dahlström, 

Agitatorn som gick sin egen väg av Gunnela Björck.  Ulrika Knutssons bok om 

Fogelstadskvinnorna, Kvinnor på gränsen till genombrott väckte många tankar. 

En person som vi noterade ständigt fanns med i de böcker, som vi läste, var 

Ellen Key. Vid ett tillfälle lät vi därför bokklubbens deltagare välja en bok om 

eller av henne. Året avslutade vi med att läsa ”bara ett överskott av Lif. En 

biografi om  Frida Stéenhoof av Christina Carlsson Wetterberg. Vi fick även 

tillfälle att diskutera hennes bok vid ett kretsmöte, som Christina var inbjuden 

till. Vi vill tacka bokklubbens medlemmar varmt för alla kloka synpunkter. 

 
 

Denise Malmberg och Ingrid Klebäck. 
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Uppdatering i pensionsfrågan juni 2023 

 
Pensionsmyndighetens statistik tar upp att 2022 blev det första året som det är 

något fler kvinnor än män som går i pension före 65 års ålder (födda 1958). 

Anledningen till att det tidigare varit fler kvinnor som gått i pension vid 65 års 

ålder är att fler kvinnor än män varit sjukskrivna åren innan pensioneringen. 

 

KAF har frågat de tre fackförbund vars yrken har 0 kr i skillnad i livslön mellan 

könen i den SACO undersökning som gjordes 2021. Vi fick två svar. Tobias 

Olsson från Sveriges Arkitektförbund berättar att de haft som mål att jobba 

aktivt med jämställda pensioner, men att huvudförklaringen till 0 kr i skillnad är 

att en majoritet av medlemmarna numera är kvinnor.  

När det gäller biomedicinska analytiker tror Anne Lindgren från Vårdförbundet 

inte det funnits någon medveten strategi bakom avsaknaden i livslöneskillnader. 

Hon ger följande bakgrundsinformation: ”Biomedicinska analytikeryrket 

startade i slutet av 1800-talet i samband med att den experimentella vetenskapen 

växte fram… Under den här tiden förändrades många förutsättningar för 

kvinnor, delvis förändringar i näringsstrukturen men också på grund av att 

många män hade utvandrat, ett ’kvinnoöverskott’ hade uppstått. Och därmed 

minskade möjligheterna för kvinnor att ’bli gifta’ och försörjda. Forskarna vid 

de olika forskningslaboratorierna som växte fram, var de som gjorde det möjligt 

för kvinnor att komma in i laboratorierna och där få ett kvalificerat och tekniskt 

yrke. Staten steg fram och skapade tjänster för ’kvinnliga tekniska biträden’, 

tjänster som blev betalt marknadsarbete med kvinnlig lön. Och kvinnlig lön 

betydde redan då lågavlönat. Under åren 1912-1925 var det bara kvinnor som 

kunde ha dessa tjänster. Vid 1925 års Riksdag beslutades att även en man kunde 

arbeta som tekniskt biträde, men att han ändå skulle få en kvinnlig lön… Så trots 

att det nu var möjligt för både män och kvinnor att ha tjänsterna som tekniskt 

biträde, så kopplades arbetsuppgifterna ihop med kvinnor. Men det var lönen 

som enligt Bodil Persson, blev det kriterium med vilket man sanktionerade ett 

kvinnoyrke i Sverige (doktorsavhandling: När kvinnorna kom in i männens 

värld. Framväxten av ett kvinnligt tekniskt yrke – Laboratorieassistent under 

perioden 1880-1941).”  

 

 

Lena Ek 
 


